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SLOVO ÚVODEM

Milí čtenáři, vážení spoluobčané,

lišovští opoziční zastupitelé se nadále zaměřují na získávání ob-

jektivního pohledu na to, co nejvíce zajímá a trápí naše občany, co po-

třebují a co je nutné zlepšovat. Tato aktivita je přesně v duchu našich 

volebních programů a etických hodnot. I proto se v minulosti uskuteč-

nila například beseda nad problémy v lišovské ulici Lazna.

Nyní se opoziční zastupitelé rozhodli navštívit venkov a zavítali do 

Horních Slověnic. Srpnová beseda se slověnickými občany proběhla 

zejména kvůli přetrvávajícím nejasnostem se slověnickým trojmostím 

a památkovou zónou. Jak z diskuze vyplynulo, občané nejsou se situací 

dostatečně obeznámeni, nemají k daným problémům informace a argu-

menty z různých stran. I proto chceme uvést některé zavádějící infor-

mace na pravou míru. Jsme ochotni otevřít i nepříjemná témata a spo-

lečně je komunikovat, neboť je pro nás důležité, aby se našim spo-

luobčanům ve Slověnicích a na celém Lišovsku žilo dobře.  Z toho dů-

vodu jsme vydali k tomuto vážnému tématu oficiální tiskovou zprávu.

Město Lišov každoročně rozděluje po schválení zastupitelstvem 

finanční příspěvky spolkům, organizacím a dalším žadatelům. Přestože 

v minulosti zastupitelstvo schválilo pravidla pro přidělování těchto 

prostředků, je zřejmé, že v určitých případech probíhá jejich přidě-

lování nerovně, někdy možná přímo nespravedlivě. O této problemati-

ce se více dočtete v článku Zdeňky Eliškové.

 V zamyšlení zastupitele Jana Kresana se dozvíte, jak i v případě 

neočekávaného a nepohodlného výsledku hlasování zastupitelstva, 

který nevyhovuje jeho předkladateli, lze toto hlasování opakovat a nás-

ledně tím dosáhnout předem ,,naplánovaného“ požadovaného výsled-

ku. A víte, že každý zastupitel na prvním zasedání nově zvoleného 

zastupitelstva skládá slib? Co je to za slib nám představí zastupitelka 

Jaroslava Pouzarová. Nabídne nám rovněž i pohled na to, zda je tento 

slib vždy a všemi zastupiteli naplňován,  a to zejména s důrazem na zod-

povědnost, svědomí a etiku. Není snad každý zastupitel jak zodpověd-

ným občanem, tak i delegovaným zástupcem všech svých voličů?

 Chceme vám být nablízku, informovat vás a přenášet vaše pod-

něty do fungování města. Právě proto pro vás vydáváme Hlas Lišovska.

Váš redakční tým

&Facebook
web

Svůj program plníme i po volbách!

opoziční list

BESEDA NAD 

VYOSTŘENÝMI 

TÉMATY V HORNÍCH 

SLOVĚNICÍCH

OFICIÁLNÍ TISKOVÁ ZPRÁVA

V pátek 18. srpna 2023 uspořádali 
opoziční zastupitelé za KDU-ČSL a Pro Lišovsko besedu v hornoslo-
věnickém hostinci nad tématy bývalé fary, mostů a památkové zóny a s nimi 
spojenými problémy, které již delší dobou hýbají veřejným míněním nejen 
v Horních a Dolních Slověnicích nedaleko Lišova. Besedu zahájili zastupitel 
Martin Filip (KDU-ČSL) a Petr Chval (Pro Lišovsko). Od samého počátku  
měli občané  spoustu dotazů, někteří však i přetrvávající stereotypní 
argumenty, což navodilo počáteční frustraci většiny přítomných. Besedy se 
zúčastnil také starosta města Lišov Jiří Švec (STAN a Sdružení nezávislých 
kandidátů Lišovsko – SNK Lišovsko). Přestože přijel jako běžný občan, 
počáteční frustraci významně posílil svými příspěvky do debaty, a tak 
dostala beseda náboj hodný Divokého západu. Situaci pak nezachránil ani 
místostarosta Pavel Dvořák (SNK Lišovsko), ani radní Michal Přibyl (SNK 
Lišovsko). Ze strany „občana“ Jiřího Švece po udělení slova postupně 
převládla snaha předkládat jím již dříve prezentovaná nepodložená tvrzení 
a následně ani nepustit opoziční zastupitele ke slovu, bez jakýchkoliv 
podkladů či důkazů zpochybnit dostupné argumenty a vyzdvihnout 
nepodstatná fakta. Na připomínky a dotazy některých účastníků se tak 
bohužel vůbec nedostalo. I  proto se organizátoři dohodli na nutném 
pokračování v dohledné budoucnosti, což také veřejně deklarovali.

Problémy ve Slověnicích odstartovala demolice klasicistní fary z konce 
18. století před třemi lety a s ní související nerespektování vlastního 
územního plánu města Lišov. Bohužel, nedošlo k řádnému projednávání 
a komunikaci se zastupiteli ani občany. Není proto divu, že se k tomu 
postupně přidaly i další problémy. Tímto jednáním se totiž město Lišov 
zviditelnilo daleko za hranicemi kraje, a tudíž na to reagovaly i jiné instituce. 
Po faře tak přišlo na přetřes kamenné trojmostí z 19. století a návrh na 
prohlášení venkovské památkové zóny, sahající díky rybníku Dvořiště až do 
části katastru sousedního Smržova. Jak se zdá, na těch Slověnicích přece 
jenom něco bude! Všechny tyto záležitosti se totiž účelově využívají 
k propojování na nepohodlné jednotlivce i organizace, přestože se vlastně 
jedná o jeden velký paradox.



Venkovské památkové zóny nevyhlašují obce, stejně tak není 
v jejich kompetenci vyhlášení takových zón zamítnout v radě či 
zastupitelstvu anebo pro ně hlasovat. Napjatá atmosféra, která se po-
někud vyostřenou besedou táhla, však nahrávala přesně opačnému 
dojmu, tudíž se přítomní mohli klamně domnívat, že zodpovědnost 
za prohlašování památkových zón leží právě na zastupitelích. Situaci 
nepřispívá ani fakt, že nikdo z vedení města Lišov nikdy veřejně ne-

komunikoval způsob, 
klady ani zápory 
vyhlašovacího pro-
cesu, o němž se na 
schůzích rady města 
diskutovalo již v roce 

2014. Snadno se pak uvěří tomu, že podnět na prohlášení podal někdo 
z místních, přestože navrhovatelem je organizace se sídlem na jižní 
Moravě. Druhý paradox se týká mostů. Celé historické mostní těleso, 
optimálně navržené krátce po polovině 19. století pro konkrétní mí-
sto jako sypaný kamenný val s mnohem delší životností než železobe-
tonový objekt, totiž vůbec není majetkem města Lišov. Spolu s komu-
nikací II/148 ho vlastní Jihočeský kraj, kde Jiří Švec zastával v letech 
2016–2020 místo radního pro dopravu. „Zajímalo by mě, proč se už 
dnes nestaví kamenné mosty, když jsou ve všem lepší než ty železobe-
tonové.“ zeptal se poněkud nepochopitelně místostarosta Pavel 
Dvořák v reakci na slova památkáře Jana Elišky, který se besedy též 
zúčastnil a měl s sebou odborné expertízy a četné podklady. Z nich 
také v průběhu besedy citoval. Při jižním okraji Dolních Slověnic sídlí 
dlouhá léta spediční kamionová firma a historický most na ni působí 
jako nepohodlný retardér. S odůvodněním na usnadnění průjezd-
nosti kamionové dopravy se při obhajování demolice stávajícího troj-
mostí a nahrazení novým, železobetonovým objektem, odvolával také 
starosta Jiří Švec.

Nejde přitom o rekonstrukci, jak je městem Lišov prezentováno, 
ale o zcela novou stavbu, výrazně měnící krajinný ráz a prostředí ji-
hočeské vesnice. Navíc se jedná podle územního plánu města Lišov 
o technickou památku a město prosazováním destruktivního záměru 
opět poruší jak svá vlastní pravidla, tak mezinárodní úmluvu 
o ochraně architektonického dědictví Evropy. Volné, nezpoplatněné 
cestě pro silniční nákladní dopravu ve Slověnicích, potažmo celé trase 
z Lišova do Lomnice nad Lužnicí, tak dává vedení města Lišov jasně 
zelenou. Třetím paradoxem je samotné farní zbořeniště, na jehož 
místě mělo vzniknout několik málo parkovacích míst. Jejich projekt 
je samostatný, a proto není rekonstrukcí nebo stavbou nového mostu 
ovlivňován. Pozemek je totiž, 
na rozdíl od trojmostí, v majet-
ku města Lišov. Otázkou tedy 
je, proč už není parkoviště 
dávno hotové. A zamýšlel se 
někdo nad bezpečností při 
užívání takového parkoviště 
přímo v zatáčce?

Téma tedy skutečně pře-
sahuje rámec dvou vesnic a zů-
stat i nadále jen u vyhrocených 
emocí a domnělé demonstrace 
síly davu, který má jedno-
stranné informace, nikam ne-

vede. Jen účelově slouží k vyvolání vulgárních reakcí, zakrytí neocho-
ty ba i pochybení v procesním jednání a svalování viny na nepohodlné 
občany a instituce. Třeba prostřednictvím argumentů o petici, která 
vlastně nic neovlivnila, anebo naopak zamlčováním jiných možností 
řešení stavu věci. V napjaté situaci je třeba naopak v klidu argumen-
tovat dostupnými vyjádřeními odborníků a vzájemně je konfron-
tovat. Tato nutnost je vidět třeba na posudcích k uvedenému troj-
mostí, na které byly vyhotoveny dvě zcela protichůdné expertízy. Jed-
na jihočeskou správou silnic v období, kdy byl Jiří Švec radním pro 
dopravu, druhá od nezávislého odborníka. Mosty při místním šetření 
pak obhlédl další expert. Opoziční zastupitelé přitom disponují dosta-
tečným množstvím podkladů, včetně postupů města Lišov v dané si-
tuaci.

Dolní i Horní Slověnice se nejen následkem nerespektování 
vlastního územního plánu samotným městem Lišov již několik let 
zmítají se zbořenou farou, návrhem na vyhlášení památkové zóny 
a diskutabilním řešením na přemostění rybníka Dvořiště mezi prav-
dou a lží. Na vině je nedostatečná komunikace s občany, ale podle mi-
nisterstva kultury také selhávání stavebního úřadu a samotného měs-
ta Lišov. I proto by si zasloužily více pozornosti od svých zastupitelů, 
ale třeba i od médií. Zajímavá by byla třeba konfrontace s názory 
současných i bývalých politiků, žijících přímo ve Slověnicích. Tedy 
radního Jana Kročáka (za ČSSD) a bývalého předsedy Senátu Parla-
mentu ČR Milana Štěcha (ČSSD), který se se zástupci města i dalšími 
občany osobně účastnil i místního šetření k památkovým zónám 
v červnu letošního roku. Představitelé obou opozičních uskupení 
udělali nutný a možná i první krok k nápravě. Rezolutně totiž odmíta-
jí neoprávněné napadání některých občanů a institucí a jejich vykon-
struovaná obviňování. V nich se záměrně spojuje to, co spolu vlastně 
nesouvisí anebo to aktuální stav vůbec neovlivňuje. „Není problém se 
dle zájmu osobně znovu setkat a na tyto podklady se společně po-
dívat“ uvedl v závěru besedy Martin Filip a vyjádřil tím ochotu v dis-
kusi dále pokračovat. Vždyť pouze tak zabráníme ničení dosavadních 
vztahů i hodnot, započatého lehkovážným úmyslem i jednostrannou 
komunikací ze strany města Lišov. Všem občanům ze Slověnic i okolí, 
kteří přišli na besedu diskutovat, patří velký dík za odvahu i zájem 
o věc.

Ing. Ondřej Kubala
zastupitel města Lišov

předseda MO KDU-ČSL Lišov • kubalaondrej@seznam.cz
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SPRAVEDLNOST 

PŘI ROZDĚLOVÁNÍ 

DOTACÍ V LIŠOVĚ?

Na březnovém zastupitelstvu 
města jsme hlasovali o rozdělení fi-
nančních prostředků pro jednotlivé 
žadatele/spolky na pokrytí části jejich 
činností na rok 2023. K dispozici jsme 

měli jednotlivé žádosti a návrhy z rady města na částky, které mají být 
spolkům přiděleny. Není mi ale zcela jasné, na základě čeho Rada 
města Lišov k navrhovaným částkám dospěla. 

Například v letošním roce jeden ze spolků obdržel 3 000 Kč pouze 
na úklid, Spolek pro Hůrky a venkov pak dostal tu samou částku na 
dvě tradiční akce cca pro 100 lidí. Řada žádostí neobsahovala 
vyplněné povinné údaje ohledně počtu akcí a počtu účastníků, atd. 
Pevně věřím, že jednotliví žadatelé užijí prostředky účelně a jako 
každý rok řádně předloží jejich vyúčtování.

Dalším příkladem může být přidělování investičních dotací, kdy 
se fotbalisté, díky štědré městské podpoře, mohou těšit již na druhé 
hřiště s umělým povrchem, zatímco naši sokolové svou činnost stále 
provozují ve značně zastaralých a takřka nevyhovujících prostorách. 
Co mne osobně velmi překvapuje, je někdy až přehnané děkování 
zastupitelům za přidělování prostředků z rozpočtu města, pro aktivi-
ty různých zájmových oddílů, tedy našich prostředků pro naše aktivi-
ty. Vždyť tyto prostředky jdou z rozpočtu města a našich daní, 
z prostředků odvedených do daňového systému obyvateli města Lišov 
a okolí a následně  ministerstvem financí přerozděleny zpět do 
rozpočtu města Lišov. 

My zastupitelé jsme zástupci občanů a měli bychom rozhodovat 
v nejlepším zájmu všech občanů, dle zásad účelnosti, efektivnosti 
a hospodárnosti, a v neposlední řadě spravedlivě a nestranně, a ne na 
základě něčích osobních sympatií či antipatií, jak se někdy může zdát. 
Dobrým příkladem z praxe může být spravedlivější systém fungující 
ve větších městech, který má svá striktně dodržovaná dotační pravid-
la, která platí pro všechny, kritéria vyhodnocení i nezávislé hodnoti-
tele. Je sice více administrativně náročnější, ale rozhodně více trans-
parentní. 

Před hlasováním se snažím zamýšlet nad spravedlivým a smy-
sluplným využitím prostředků z městského rozpočtu. Ráda zvedám 
ruku pro věci, které jsou alespoň trochu jasné, ale řada věcí se zde 
schvaluje bez důkladné diskuse. 

Pokud se hlasování zdržím, tak ne z důvodu, že bych s danou ak-
tivitou nesouhlasila, ale nemohu podpořit způsob, jakým jsou věci 
projednávány a následně schvalovány, či někdy spíše neprojednávány 
a předkládány bez potřebných podkladů. Takové návrhy bohužel ne-
mohu zodpovědně podpořit. Díky tomu, že jsem opoziční zastupitel-
kou, plním důležitou úlohu v demokratickém systému, a to pře-
devším kontroly a případně hledání alternativních řešení. Bez ak-
tivního fungování opozice nám totiž hrozí svévolné rozhodování 
mocných.

Mgr. Zdeňka Elišková,
zastupitelka města Lišov za Pro Lišovsko

ZMATEČNÉ HLA-

SOVÁNÍ, ŠPATNÁ 

DOCHÁZKA KOALI-

CE,  BOBTNAJÍCÍ 

AKCE

Jednání zastupitelstva nám již 
před časem přineslo nový pojem, a to zmatečné hlasování. Pro 
připomenutí: Jednali jsme o změně územního plánu, který se týkal 
obchodního centra u benzinové pumpy. Po diskuzi k danému tématu 
následovalo hlasování. Pro to, aby návrh prošel, je potřeba nadpolo-
viční většina všech zastupitelů (nejen přítomných, ale zvolených). 
Návrh při hlasování neprošel, což se nelíbilo starostovi Jiřímu 
Švecovi. Prohlásil hlasování za zmatečné a důrazně domluvil svému 
kolegovi ze Sdružení nezávislých kandidátů Lišovsko (SNKL), a záro-
veň radnímu, Janu Strnadovi, aby se držel předjednaných dohod a ná-
vrh podpořil. Po tlaku dotyčný radní i jeden z jeho kolegů za SNKL 
změnili své hlasování. Projekt tak dostal zelenou. Inu, být radním 
v Lišově má jistá specifika. Jedním z těch důležitých, je hlasovat dle 
pokynu starosty, ne dle svého úsudku. 

Na poslední předprázdninové schůzi zastupitelstva chtělo vedení 
města protlačit vícepráce na akci Realizace sportoviště II. etapa (zázemí 
pro hasiče, byt správce, druhé umělé fotbalové hřiště a další parame-
try). Připomínám, že v roce 2021 město plánovalo ze svých peněz do 
projektu vložit cca 7,5 mil. Kč. Nyní, i díky vícepracím, bude stát pro-
jekt bez dotace cca 26,5 mil. Kč (ano, je to více než trojnásobek !!!), 
s čímž letošní rozpočet města nepočítal. Koaliční zastupitelé tak po-
třebovali prohlasovat změnu rozpočtu, aby mohl nabotnalý projekt 
pokračovat.

A jak se k tomu koaliční zastupitelé postavili? Nepřišli v dosta-
tečném počtu na jednání zastupitelstva. Při hlasování o tomto bodě 
tak hlasování neprošlo o jeden jediný hlas. Sám pro sebe jsem si říkal: 
Kde jsou ti, co dostali od občanů hlas? Jelikož hlasování nedopadlo, 
jak si starosta Švec představoval, tak se plynule nepřešlo na další bod 
jednání. Starosta spolu s místostarostou Pavlem Dvořákem (SNKL) 
vyhlásili přestávku a domlouvali opozičním zastupitelům, aby svůj 
názor změnili. Zatímco se zastupitelé za Pro Lišovsko drželi svého pů-
vodního názoru, dva zastupitelé za KDU-ČSL svůj předchozí pohled 
změnili. Přes výhrady projevili vůli k dohodě a dali tak projektu ze-
lenou. Suplovali paradoxně práci koaličních kolegů, kteří měli zřejmě 
něco důležitějšího, než podporu jejich značně nabobtnalého projektu. 

Co napsat závěrem ... Ať se i naši sokolové dočkají rekonstrukce 
svých klubových prostor a tělocvičny – nemusí mít hned top zázemí, 
ale řekněme, důstojné by stačilo. Ať se naši florbalisté dočkají alespoň 
jednoho hřiště, na kterém by mohli hrát svůj sport. Ať se basketbalisté 
dočkají venkovního hřiště. Ať jsou peníze i pro úspěšné taekwondisty.
Prostě ať jdou peníze i do ostatních sportů. A nejen tam. Bohužel, díky 
opakovanému bobtnání projektů na ostatní věci prostě nezbývá.

Ing. Jan Kresan
zastupitel města Lišov

Není problém se dle zájmu
znovu setkat a na tyto podklady se

se společně podívat.
Ing. Martin Filip,

zastupitel města Lišov

mediální kontakt
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... poté, co opozice začala pro veřejnost vysílat přenos z jednání zastupitelstva, se město chopilo této iniciativy?

... investor, který s podporou starosty města plánoval stavbu bytových domů v Čechově ulici v Lišově, nakonec 
zřejmě od projektu ustoupil a zhodnocené stavební pozemky nabídl k dalšímu prodeji?

... v kauze stavební lokality Větrník už bylo podáno osm žalob ke krajskému soudu a mnoho odvolání proti 
nesprávným rozhodnutím Městského úřadu Lišov ke krajskému úřadu?

... město plánuje parcelaci Malého Lišova u rybníka Dvořiště a budoucí odprodej pozemků majitelům chat?

... my tiskneme na recyklovaný papír? 

www.kdulisov.cz
always

SLIB ČLENA ZASTUPITELSTVA

Člen zastupitelstva obce skládá na začátku prvního, ustavujícího zasedání zastupitelstva obce, jehož se po 
svém zvolení zúčastní, slib tohoto znění: Slibuji věrnost České republice. Slibuji na svou čest a svědomí, že svoji 
funkci budu vykonávat svědomitě, v zájmu obce (města, městyse) a jejích (jeho) občanů a řídit se Ústavou a zákony 
České republiky. Tento slib je sice jednotný pro všechny obce, ale město Lišov by mělo uvažovat o jeho změně. 
A to: Slibuji věrnost České republice. Slibuji na svou čest a svědomí, že svou funkci budu vykonávat pouze v zájmu sta-
rosty obce a rady města Lišova, a řídit se jejich názory. A to bez ohledu na občany a jejich práva.

Osobně se rozhoduji dle svého svědomí a vědomí. Při tomto procesu si navíc kladu otázku: Co je spraved-
livé? Nebo co je etické? Jaké důsledky to bude mít pro mě a pro ostatní? Věřte mi, není to opravdu jednoduché, 
splnit očekávání vás všech. Asi nejdůležitější je přemýšlet kriticky. Pomáhá to totiž najít tu správnou cestu. 
V zastupitelstvu budu bezmála už rok.

Jednání na schůzích zastupitelstva mi připomínají doby před 40–50 lety, kdy jsem nesměla říct svůj názor. 
Nový slib člena zastupitelstva by umožnil urychlit jednání a zbavil by nás zodpovědnosti. Někteří členové zastupitelstva by třeba nemuseli od-
cházet dříve, jen proto, aby nebyli konfrontováni s nepříjemnou situací.

Jaroslava Pouzarová
zastupitelka města Lišov

BLÝSKÁNÍ NA LEPŠÍ ČASY NA LIŠOVSKU?

Kdo by se nezajímal o dění ve městě, ve kterém žije? Mně dění zde na Lišovsku velice zajímá, a tak pravi-
delně čekám i na vydání zdroje části informací o něm – na Lišovský zpravodaj. Nebylo tomu jinak ani na začátku 
letošního září.

Musím říci, že po přečtení úvodníku čísla 4/2023 jsem byl mile překvapen. Tolik sebereflexe a takovou 
změnu postoje jsem od pana starosty po pěti letech různých útoků a dehonestací opravdu nečekal. Snahou nás 
opozičních zastupitelů byl, je a bude transparentní a participativní proces veřejné správy a rozhodování ve 
městě a místních částech. Proto pravidelná pracovní setkání mezi radou města a předsedy zastupitelských klubů, 
navrhovaná starostou Jiřím Švecem, vnímám jako krok správným směrem. Dovolil bych si přesto podotknout, že 
schůzka týden před zasedáním zastupitelstva je velmi krátká doba, než aby se již v podstatě připravené komplet-
ní a zveřejněné materiály k projednání daly na základě ujednání ze schůzky upravit. Nehledě na to, že sami 
zastupitelé materiály dostanou deset dní před jednáním, a tak na prostudování a prodiskutování v zastupi-

telském klubu s následnou schůzkou by měli jeden jediný víkend. Jeví se mi jako vodnější svolat dvě schůzky před zasedáním zastupitelstva, 
v termínech tři a dva týdny před vlastním zasedáním. Pak by se materiály k projednání daly upravit na základě ujednání vzešlých na schůzkách.

Ale zpět k úvodníku. Věřím, že pan starosta myslí svá slova napsaná v úvodníku upřímně a že budou platit jak po prvním, tak po násle-
dujících zasedáních zastupitelstva či pravidelných schůzkách. Pokud ne, stal by se z úvodníku Lišovského zpravodaje vlastně jen cár papíru.

Ing. Ondřej Kubala
předseda MO KDU-ČSL Lišov a zastupitel města Lišov


